
فیلم کوتاه »تنها کنار هم« به کارگردانی 
امید میرزایی از جمله فیلمهایی است که 
در جشنواره 43 فیلم فجر از حوزه سینمای 
کوتاه برای نمایش انتخاب شده است. با کارگردان این فیلم 

گفت وگویی انجام داده ایم.

ایده این اثر چگونه شکل گرفته است؟
من بچه کرمان هستم، برای رفتن به دانشگاه باید از کرمان به 
بوشهر می رفتم و تنها یک مسیر وجود داشت که باید با اتوبوس طی 
می شد احتمالاً کســانی که کرمانی یا اهل جنوب ایران هستند و 
می خواهند به سمت شمال ایران بروند با بازرسی های این منطقه 
آشنایی داشته باشند. نوع این ایست بازرسی ها به گونه ای است که 
هم برای مسئله قاچاق مواد و کالا یا مهاجران غیرقانونی و گاهی هم 
مسائل تروریستی یا سلاح  انجام می شود به همین علت این ایست 
بازرسی ها به شدت سختگیرانه و گاهی حتی هولناک است که اغلب 
باعث معطلی  طولانی مدت مسافران می شود. من اما در یکی از این 
سفرها با یکی از این موارد مواجه شدم و به نظرم آمد که افسر ایست 
به راحتی از کنار این مسئله گذشت شاید هم به این علت که آن فرد 
خیلی کم سن و سال بود. بعد مدتی به این فکر می کردم که اگر او از 
این مسئله عبور نمی کرد و این فرد را بازداشت می کرد چه اتفاقی 

می افتاد که حاصلش شد تنها در کنار هم.

آیا پرداخت شما به این داستان رئالیستی است؟
بله کاملًا رئالیستی اســت در این فرم سینمایی کاراکتر با یک 

دوگانگی اخلاقی مواجه است و باید تصمیمی بگیرد.

آثاری که بیشتر به بعد فرهنگی و اخلاق جمعی ملت ها 
می پردازد با چه بازخوردی مواجه می شود؟

عمده بازخوردی که ما گرفتیــم اینگونه بود که مخاطب کار را 
پسندیده بود و دوست داشت. این فیلم توانسته در جشنواره های 
معتبری که بســیاری آرزوی حضور در آن را دارند پذیرفته شود و 
نظر آن هیئت انتخاب و سیاســت های این جشنواره ها را به خود 
جلب کند بنابراین فکر می کنم که مخاطــب خارجی کاملًا با اثر 
همراه می شــوند و مخاطب ایرانی نیز اکثراً نظر موافقی نسبت به 
فیلم داشــتند اما بودند افرادی که شــاید حتی یک بار هم به این 
منطقه سفر نکرده اند و آن جغرافیا و مسائلش را نمی شناسند و فکر 

می کردند که این مسئله صرفاً زاییده ذهن من است .

جشنواره فیلم کوتاه تهران برای فیلم »تنها کنار هم« 
چه آورده ای داشت؟

ما در پنج بخش مختلف این جشنواره کاندید بودیم و »تنها کنار 
هم« فیلم سوم از نگاه مخاطبان و موفق به کسب برگ زرین بهترین 
تدوین از این جشنواره شد. علاوه بر این بهترین فیلم کوتاه جشن 

حافظ شد و تقدیر هیات داورانِ جشنواره بین المللی فیلم لوکاس 
آلمان که یکی از قدیمی ترین جشنواره ها فیلم کودک و نوجوان جهان 
است و همینطور جوایز بهترین کارگردانی و تدوین را از جشنواره های 

دیگر را دریافت کرد.

از اهمیت جشنواره فیلم فجر وحضورتان بگویید.
من به واسطه اینکه در ســینمای ایران کار تبلیغات نیز انجام 
می دهم 6 سالی هست که مدام با جشنواره فجر در ارتباط هستم و 
بواسطه آنونس هایی که برای فیلم ها طراحی می کنم ناخواسته و 
یا خودخواسته در این مسیر  قرار گرفته ام، اکثر فیلم ها را می بینم، 
با سیاست های جشنواره تا حدودی آشنا هســتم، فیلم سازان را 
می شناسم و به نوعی تمام بخش های این جشنواره را دنبال می کنم 
و با این فضا اصلًا بیگانه نیســتم تا این لحظه نیــز برای تبلیغات 
سینمای ایران سه سیمرغ دریافت کرده ام اما در مورد اینکه چقدر 
فیلم »تنها کنار هم« جدی است و چقدر من به این فیلم امیدوارم 
می توانم بگویم که این اولین بار اســت که می توانم به فیلمی که 
ساخته ام امید داشته باشم که اتفاقی براش بیفتد و دیده شود و حتی 
اگر دیده نشد و دوست داشته شود. در کل جشنواره فجر ویترین 
بسیار جذابی است و می تواند در آینده فیلمسازی بسیاری از افراد 
تاثیرگذار باشــد مخصوصاً بچه های فیلم کوتاه که طبیعتاً مسیر 

تلاششان برای دیده شدن همین جشنواره ها است.
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 گفت وگوی صبا با امید میرزایی 
 کارگردان فیلم کوتاه »تنها کنار هم« 

 با فضای جشنواره فجر 
 اصلا بیگانه نیستم 

گفت و گو

مریم عظیمی

سهیل رحیمی، فوق دیپلم سینما و لیسانس و فوق لیسانس 
مدیریت فرهنگی دارد. ورود او به ســینما در سال 1377 با 
دستیاری فیلمبرداری و صحنه و دکور اتفاق افتاد. از طرفی، 
رحیمی در در طول بیست و سه ســال گذشته در سمت های مختلفی چون 
برنامه ریز و دستیار کارگردان نیز فعالیت کرده  است. اما اکنون فیلم کوتاه به 
»شرط« اولین  فیلم حرفه ای اوست که یکی از آثار پذیرفته شده در جشنواره 
فیلم فجر است. در ادامه با او درباره فرایند ساخت فیلم به گفت وگو پرداختیم.

لطفاً از ایده اولیه فیلم کوتاه خود سخن بگویید.
در ابتدا به دنبال ایده ای جذاب برای ســاخت فیلم خود بودم که با یکی از دوستان 
فیلمنامه نویس به گفت وگو و مشــورت پرداختم. این ایده و فیلمنامه از طرف ایشان 
پیشنهاد شد و پس از جلسات متعددی با بزرگان فیلم کوتاه، فیلمنامه مجدداً بازنویسی 

شد. اما پروسه تولید بدلیل مشغله کاری، حدود یک سال طول کشید.

روند تولید فیلم به چه شکل پیش رفت؟
فیلم در فضایی دوستانه و با تمام کسانی که فیلمنامه را دوست داشتند، ساخته شد. در 
طول فیلمبرداری اتفاقات بهتری هم برای قصه افتاد که کمک زیادی به پیشبرد آن کرد.

نحوه انتخاب بازیگران چگونه بود؟
به دلیــل رفاقت دیرینه و همکاری با جناب فرید ســجادی حســینی، که ما او را 
عمو فرید صدا می کنیم، ایشــان لطف کردند و به اصفهان آمدند تا در کنار ما باشند. 
همچنین، بازیگر زن و کودک فیلم را از میان بازیگران حرفه ای مستقر در شهرستان 
انتخاب کردم. این همکاری و حضور دوستان در فیلم، باعث شد که فضای تولید فیلم 

کاملًا دوستانه و آرام باشد.

آیا مشکلی در طول تولید فیلم پیش نیامد؟
یکی از بزرگترین چالش ها، وسواس و حساسیت های زیادی بود که در 
ساخت اولین فیلم خود داشتم. از طرفی، به دلیل دسترسی محدود به 
لوکیشن ها و زمان نامناسب برای فیلمبرداری، تصمیم گرفتم بخشی از 

فیلم را در اصفهان بسازم. در نهایت، توانستیم در دو روز کاری در اصفهان 
و یک روز در تهران فیلمبرداری را به اتمام برسانیم.

فیلم به چه جشنواره هایی ارسال شده؟ و آیا برنامه ای برای ارسال 
فیلم به جشنواره های خارجی دارید؟

خوشبختانه بعد از آماده شدن فیلم، بلافاصله در جشنواره منطقه ای فیلم کوتاه قزوین 
پذیرفته شد و سپس در جشنواره استعدادهای درخشان بین المللی فیلم کوتاه تهران به 
نمایش درآمد. در این جشنواره توسط یکی از دوستانم که خود کارگردان و پخش کننده 
موفقی در عرصه بین المللی است، فیلم دیده و پذیرفته شد و اکنون در فستیوال های 
منار صوفیه بلغارستان و هند پذیرفته شده است. البته بسیار خوشحالم که در حال 

حاضر، فیلم در چهل و سومین دوره جشنواره فیلم فجر نیز حضور دارد.

بازخوردهایی که از مخاطبان و منتقدان گرفته اید چگونه بوده است؟
خوشبختانه تاکنون بازخوردهای خوبی از ســوی مخاطبان و منتقدان دریافت 

کرده ایم. به خصوص داستان فیلم، نوع نگاه و فرم خاص کارگردانی مورد تمجید قرار 
گرفته است. خیلی از بینندگان اعلام کردند که فیلم توانسته است خیلی خلاصه و 

مؤثر پیام خود را منتقل کند.

گفت وگو روزنامه صبا  با سهیل رحیمی کارگردان فیلم کوتاه »به شرط« 

نتیجه سال ها تجربه و تلاش تیمی 

گفت و گو

معصومه دهقان 


